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Kære Ruth Heilmann 
 
Indledningsvis vil jeg gerne takke dig for dit § 36 stk.1 spørgsmål til Landsstyret, 
omkring flyveaske.   
 
Jeg kan oplyse, at forbrændingsanlæggene i de seks byer, som du nævner i din 
begrundelse, er miljøgodkendte. I miljøgodkendelserne af 
forbrændingsanlæggene stilles der bl.a. vilkår om, at restprodukterne fra 
forbrændingsanlæggene skal deponeres på et miljøgodkendt deponi. Der er pt. 
ikke sådanne miljøgodkendte deponier i Grønland, men jeg kan oplyse, at der er 
igangsat et udredningsarbejde, der bl.a. skal komme med retningslinier for 
indretning af kontrollerede deponier. 
 
Rapporten du omtaler fik direktoratet udarbejdet i samarbejde med Miljøstyrelsen 
med det formål at belyse forureningsrisikoen fra slagger og flyveaske fra de 
grønlandske forbrændingsanlæg. Der opstilles i rapporten fire hovedscenarier, 
med forskellige varianter heraf, som mulige løsninger til den fremtidige 
håndtering af restprodukter fra forbrændingsanlæggene. Løsningsmulighederne 
har hver især fordele og ulemper mht. økonomi, miljø og organisation. Rapporten 
kommer også med et forslag til en strategi for fremtidig håndtering af 
restprodukter. Undersøgelsen af restprodukterne viser, at indholdet af 
tungmetaller i flyveasken er 10 til 100 gange højere end i slaggerne. Flyveasken 
vurderes derfor at udgøre det største miljømæssige problem, og rapporten 
anbefaler derfor, at der i første omgang anvendes ressourcer på en miljømæssig 
forsvarlig bortskaffelse af flyveasken.    
 
Direktoratet for Miljø og Natur var derfor efterfølgende interesseret i at få 
undersøgt om, det var praktisk muligt at sende flyveaske til Norge, samt hvilke 
omkostninger der vil være forbundet hermed. Direktoratet støttede derfor i 2004 
Sisimiut Kommune finansielt i forbindelse med en prøveforsendelse til Norge. De 
af Sisimiut Kommune indsamlede erfaringer skulle efterfølgende kunne 
videreformidles til de andre kommuner. 
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Efterfølgende er de enkelte kommuner begyndt at sende flyveasken via Mokana 
til kontrollerede deponier i udlandet. 
 
Jeg kan se, at du har dine data fra Kanukoka’s udmærkede hjemmeside på 
miljøområdet. Af tabellen fremgår, hvor meget flyveaske de enkelte kommuner 
har sendt til Mokana i år 2006. Umiddelbart springer det i øjnene, at Mokana ikke 
har modtaget flyveaske fra Qaqortoq og Ilulissat i 2006, men af hjemmesiden 
fremgår det også, at både Qaqortoq og Ilulissat oplyser, at de afsender flyveaske i 
2007. Landsstyret har derfor en forventning om, at kommunerne vil fortsætte med 
at sende flyveasken til Norge via Mokana. 
  
 
 

Ikinngutinnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 

 
 

Agathe Fontain 
Landstyremedlem for Sundhed og Miljø 
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